
Един голям международен 
форум в началото на тази 
седмица привлече вниманието 
на световната общественост. 
Става дума за третата среща 
на върха на инициативата „Един 
пояс, един път“, проведена 
във вторник и сряда (17 – 18 
октомври) в столицата на Китай.

Освен това, че 
конференцията отбелязва 
десетгодишния юбилей на 
инициативата, стартирана 
по идея на председателя Си 
Дзинпин, тя привлече в Пекин 
ръководни представители 
на десетки страни от петте 
континента, между които 
изпъква името на лидера на 
Руската федерация  
Владимир Путин.

За инициативата “Един 
пояс, един път” е писано вече 
толкова много, че всеки нов 
опит е застрашен от повторение 
на темата. Основният момент 
е идеята за всестранно 
инфраструктурно свързване 
на Азия със стария континент 
и Африка – както по суша, 
така и по море. И изминалото 
десетилетие показа голямата 
виталност и резултатност на 
мащабната инициатива на 
лидера на нов Китай. 

Само един факт: документи 
за различни форми на 
сътрудничество по инициативата 
са подписани от над 150 страни 
и повече от 30 международни 
организации. А това означава, 
сумарно казано – две трети от 
страните – членки на ООН! 

И с основание председателят 
Си Дзинпин подчерта във 
встъпителното си слово, че 
основната идея е отворен път 
към едно мирно и щастливо 
споделено бъдеще. За всички 
хора на планетата!

Петър Герасимов

Инициативата 
„Един пояс, един 
път“ – третата 
среща на върха 
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4За един свят – отворен,  
приобщаващ, 
взаимосвързан 
Встъпителна реч на 
председателят на КНР Си Дзинпин 
на церемонията по откриването 
на Третия форум на високо 
равнище за международно 
сътрудничество „Един пояс,  
един път“

Инициативата „Един 
пояс, един път“ – 
възможност за по-добро 
бъдеще на света
Дискусионен форум в София на 
тема „Взаимодействието между 
науката и бизнеса –  
добри практики и перспективи  
в отношенията между  
България и Китай”
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Китайското  
ювелирно изкуство

Каменните колони  
от „Юенминюен“   12

Китай развива 
активно собствени 
технологии за ядрена 
енергетика
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Продължават усилията  
за висококачествено развитие 
на басейна на река Яндзъ

О
т 10 до 13 октом- 
ври генералният 
секретар на ЦК 
на ККП, пред- 
седател на КНР 
и на Централна-

та военна комисия Си Дзин- 
пин бе на обиколка в про-
винция Дзянси, където по-
сети градовете Дзиудзян, 
Дзиндъджън, Шанжао и 
други места и се запозна 
със състоянието на окол-
ната среда, развитието на 
местни компании и опаз-
ването на културното на-
следство в района.

Си Дзинпин участва и 
в дискусия за по-нататъш-
но насърчаване на високо-
качествено развитие на ико-
номическата зона в басей-
на на река Яндзъ.

В изказването си той 
изтъкна, че е необходимо 
„идеите за ново развитие 
да се реализират цялостно, 
точно и всестранно, като 
на преден план се поставя 

опазването на околната сре-
да, зеленото развитие, за-
силването на координаци-
ята по отношение на поли-
тиките и приложението им, 
така че да се върви към ви-
сококачествено развитие в 
зоната в подкрепа на модер-
низацията в китайски стил“.

„Намираме се в ключов 
момент за опазването на  

околната среда и високока-
чествено развитие в иконо-
мическата зона в басейна 
на река Яндзъ, характери-
зиращ се с трансформация 
на количествената промя-
на в качествена. Налице 
са множество трудности и 
проблеми, които се нуждаят  
от разрешаване“, подчерта 
още Си Дзинпин.

новини

а 14 октомври 
в град Чанчун, 
провинция Дзи-
лин, се проведе 
семинар на те-
ма „Свободното 

и всестранно развитие на 
човека в контекста на мо-
дернизацията в китайски 
стил“. Участниците се фо-
кусираха върху „Китайския 
път за защитата на права-
та на човека“, „Практика-
та в защитата на правата 
на човека“, „Системата на 
познанията за  правата на 
човека“, „Новата парадигма 
на правата на човека“ и др.

Цай Лидон, заместник- 
ректор на университе-
та Дзилин, изнесе реч на 

церемонията по открива-
нето на форума, в която 
подчерта, че пътят на ки-
тайската модернизация е 
пробил оковите на капита-
лизма, допринесъл за гло-
балното управление на 
правата на човека и пре-
доставил нов модел за мо-
дернизацията на остана-
лия свят.

Семинарът, провел се 
след края на 54-тата сесия 
на Съвета на ООН по пра-
вата на човека, постигна 
напредък в теоретично и 
идеологическо отношение, 
представя постиженията на 
Китай и е от полза за меж-
дународния обмен в облас-
тта на правата на човека.

Семинар за правата 
на човека в Чанчун

Н

Н
а 13 октомври 
китайският ми-
нистър на външ-
ните работи Уан 
И се срещна в 
Пекин с върхов-

ния представител на ЕС за 
външните политики и без-
опасността Жозеп Борел. 
Уан И заяви, че трябва да 
се създаде правилно взаим-
но разбиране чрез стратеги-
чески диалог и да бъдат на-
правени всички приготовле-
ния за срещата между ръ-
ководителите на двете стра-
ни в края на годината. Ки-
тай и ЕС трябва да се спра-
вят разумно с различия- 
та, поддържайки мултила-
терализма.

Жозеп Борел от своя 
страна заяви, че ЕС няма 
да прекрати връзките с Ки-
тай, няма желание за тър-
говска война, няма да огра-
ничи развитието на Китай 

и приветства стабилността 
и просперитета на страната.

Двете страни обсъдиха 
и украинската криза и кон-
фликта между Палестина 
и Израел и се съгласиха да 
насърчават политическото 
разрешаване на въпросите. 
Коментирайки конфликта 
между Палестина и Израел, 

Уан И заяви, че сегашната 
ситуация е критична и  Ки-
тай призовава съответните 
страни да прекратят огъня 
и да спазват международ-
ните закони за човешките 
права. Пекин още призова 
ООН да изиграе дължима-
та си роля в разрешаване-
то на палестинския въпрос.

Необходимост от правилно 
взаимно разбиране

Н
а 13 октомври ге-
нералният секре-
тар на ООН Ан-
тониу Гутериш 
за трети път пуб-
ликува изявле-

ние по палестинско-изра-
елския въпрос. В него той 

посочва, че ситуацията в Га-
за се влошава значително. 
Той поддържа контакти с 
ръководителите в региона 
и се надява по-нататъшна-
та ескалация да бъде предо-
твратена. Гутериш призова 
международната общност 

за незабавно предоставяне 
на хуманитарна помощ в 
цяла Газа. „Дори войната 
има правила“, коментира 
той, призовавайки страни-
те да спазват международ-
ните хуманитарни закони и 
да зачитат човешките права.

Антониу Гутериш призова  
за хуманитарна помощ за Газа

ова 56-киломе- 
трова интели-
гентна магис-
трала за самос- 
тоятелни авто-
мобили, проек- 

тирана за изпитания на ни-
во 4 на технологиите за ав-
тономно шофиране, започ-
на да работи като тестова 
отсечка близо до Суджоу, 
източнокитайската провин-
ция Дзянсу.

По отсечката са инста-
лирани  270 комплекта сен-
зорни устройства, вклю-
чително лазерни радари, 

радари с милиметрови 
вълни, камери и антени, 
осигурявайки необходима-
та техническа инфраструк-
тура за самостоятелните 
автомобили. 

Вече са проведени реди-
ца тестове, като дори 49-то-
нен безпилотен камион се 
е представил добре при 
идентифициране на пре-
пятствия, движещи се ав-
томобили и автомобили на 
заден ход, изпълнявайки 
безпроблемно маневри ка-
то смяна на лентата и из-
преварване. 

56-километрова 
интелигентна 
скоростна 
магистрала

Н
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第一观察·瞬间 | “一带一路”， 
五洲共建

10月17日晚，习近平主席和夫人彭丽
媛在北京人民大会堂举行宴会，欢迎
来华出席第三届“一带一路”国际合作高
峰论坛的国际贵宾。

从这张珍贵的合影可以看到，与会
国际贵宾分别来自世界五大洲——

比如，有哈萨克斯坦总统托卡耶夫、
印度尼西亚总统佐科等来自亚洲国家
的领导人；有来自非洲的肯尼亚总统鲁
托、埃塞俄比亚总理阿比；有来自欧洲
的塞尔维亚总统武契奇、匈牙利总理欧
尔班；有来自大洋洲的巴布亚新几内亚
总理马拉佩；还有从美洲不远万里而来
的阿根廷总统费尔南德斯、智利总统博
里奇，以及联合国秘书长古特雷斯、新
开发银行行长罗塞夫。

在合影现场，由150多面共建“一带
一路”国家国旗和联合国旗组成的旗阵
展现出“一带一路”朋友圈越来越大。

“一带一路”，五洲共建。各方相聚北
京、共襄盛举，彰显共建“一带一路”倡
议的独特魅力。

中国倡议，为何应者云集？
习近平主席在欢迎宴会致辞中指

出：“共建‘一带一路’倡议提出10年来，
中国同各方合作伙伴一道，弘扬和平合
作、开放包容、互学互鉴、互利共赢的
丝路精神，共同为全球互联互通贡献力
量，为国际经济合作搭建平台，为世界
经济增长增添动力。”

10年间，150多个国家和30多个国际
组织纷纷加入共建“一带一路”倡议，各
方开展了数千个务实合作项目，收获了
实打实、沉甸甸的成果，共同绘就出一
幅联结世界、美美与共的壮阔画卷。

“这些成就不是天上掉下来的，也
不是什么人恩赐施舍的，而是各国政
府、企业和人民用勤劳、智慧、勇气干
出来的！”

“让我们向共建‘一带一路’所有的参
与者、建设者致敬！”

真挚的情谊，赢得在场贵宾的强烈
共鸣。

事实证明，共建“一带一路”倡议秉
持共商共建共享的“黄金法则”：这不是
中国一家的独奏，而是各方的大合唱，
各国无论大小、强弱、贫富，都是平等
参与，这样的合作对接了各方的发展需
求，回应了各国人民的现实诉求，实现
了发展机遇和成果的共享。

正因如此，在共建“一带一路”倡议
提出10周年的关键节点，各方期待同
中国一起总结经验、形成共识、规划
未来。可以说，各方是为合作而来，为
支持“一带一路”倡议而来，为推动共同
发展而来。

这也印证了习近平主席“三个不可阻
挡”的深刻判断：“和平、发展、合作、共
赢的历史潮流不可阻挡，人民对美好
生活的向往不可阻挡，各国实现共同发
展繁荣的愿望不可阻挡。”

我们今天所处的这个世界并不太平，
世界经济下行压力增大，全球发展面临
诸多挑战。各国比以往任何时候都更需
要团结合作、携手向前的共同力量。

正如习近平主席所指出：“只要我们
坚守合作初心，牢记发展使命，高质
量共建‘一带一路’一定能焕发出时代光
彩，在我们的共同努力中开创人类更加
美好的未来！”

刚刚闭幕的联合国人
权理事会第54届会议以
协商一致方式通过中国和
玻利维亚、埃及、巴基斯
坦、南非等国共同提交的“
消除不平等背景下促进和
保护经社文权利”决议。
这项中国主提的决议草案
得到发展中国家广泛支
持，80个国家加入共同提
案国，无需进入投票环节
即获一致通过，充分表明
中国在全球人权治理的舞
台上正发挥着越来越重
要的作用，作出的重要贡
献得到越来越广泛的国
际认同。

这次决议着眼于人权
事业的全面协调发展，推
动各方围绕不平等和经
社 文权利 达 成共识；着
眼于赋权与赋能的平衡，
呼吁加强国际合作，通过
能力建设等促进经社文
权利；着眼于具体的国际
合作机制，提出设立经社
文权利知识中心，为各国
就有关问题开展平等交
流提供平台，分别从怎么
看、怎么办以及具体措施
三个层面提出了推动全球
人权治理的中国方案，有
力回应了要求加大经社文

新华时评：中国对全球人权治理又一重要贡献

权利投入、构建公正包容
国际秩序的强烈呼声，顺
应了多边人权体系再平衡
再出发的历史潮流，必将
有利于国际人权事业健康
长远发展。

中国主提决议草案获
得一致通过，反映了全面
平衡推进人权事业发展
的国际共识。人民幸福生
活是最大的人权，经社文
权利包括享有足够食物、
适足住房、教育、健康、社
会保障、参与文化生活、
获得饮用水和卫生设施
以及工作等权利，与幸福
感密切相关，而这些权利

的保障必须基于发展权
的实现。中方专门提到要“
通过能力建设等促进经
社文权利”，这体现了中国
人权观的一个重要认知：
人权的实现需要赋权，即
通过法律保障人的权利；
也要赋能，即要增强实现
人权的能力。放眼全球，
一些国家内部，政治权利
的平等并未带来经社文权
利的平等实现，社会不平
等现象不断加剧，国际上
不公正不合理的秩序阻碍
了广大发展中国家发展权
的实现。在此背景下，中国
推动各方围绕不平等和经

社文权利达成共识并强
调能力建设具有重要现
实意义，实际上与之前中
方提出的全球发展倡议一
脉相承。

中国主提决议草案获
得通过后，许多国家和国
际机构第一时间向中国代
表团表示热烈祝贺，中国
作为全球人权治理变革“
重要推动者”的角色日渐
深入人心。多年来，中国
立足自身人权实践，提出
了一系列符合时代潮流、
呼应国际社会关切的建
设性理念和倡议，被广为
接受。例如，针对全球人
权保障水平提升困境、人
权合作困境、疫后复苏中
经社文权利保障面临困
难等现实挑战，中国多次
推动联合国人权理事会通
过“在人权领域促进合作
共赢”决议；多次推动通
过“发展对享有所有人权
的贡献”决议；推动通过“
疫情背景下促进和保护经
社文权利、消除不平等”
决议；自2017年以来，构
建人类命运共同体理念
被十余次纳入联合国人权
理事会决议，成为国际人
权话语体系的重要组成部

分……基于自身发展又经
过实践检验的中国理念，
正投射到更广阔的全球
治理领域，对人类进步产
生广泛而深远的影响。

一个历史性时刻的出
现并非偶然，它建立在中
国全面平衡推 进人权事
业的基础上，也是历史对
于中国长期致力于推动世
界人权事业发展的积极反
馈。中国着力破除贫困这
一“实现人权的最大障碍”
，保障人民的生存权和发
展权，同时顺应人民对高
品质美好生活的期待，不
断满足人民日益增长的
多方面权利需求，走出一
条渐进的、协调的、全面
的人权发展道路。10月10
日，在第78届联合国大会
上，中国再次当选联合国
人权理事会成员，这是中
国第六次担任联合国人权
理事会成员，是当选次数
最多的国家之一。相信随
着中国式现代化进程的稳
步推进，随着世界正义力
量的不断聚集壮大，中国
必将为推动全球人权治理
向着更加公平公正合理包
容的方向演进作出更大
贡献。
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ГеополитиКа

В рамките на два дни (17 - 18 октомври), в многомилионната столица 
на Китай бе проведен третият форум по инициативата „Един пояс, 
един път“, в който участваха ръководни представители от около 150 
държави, подавляващото мнозинство от страните – членки на ООН.
В седмицата на форума се състояха и множество срещи между 
председателя Си Дзинпин и ръководители на държави от Европа, 
Азия, Африка и Америка. Още едно доказателство за големия успех 
в десетгодишното развитие на инициативата „Един пояс, един 
път“ и все по-нарастващия международен авторитет на нов, 
социалистически Китай.
При откриване на форума важна встъпителна реч произнесе 
партийният и държавен ръководител на КНР Си Дзинпин, която с 
основание прикова вниманието на световната общественост.

Встъпителна реч на Си Дзинпин на церемонията по откриването на третия форум на високо 
равнище за международно сътрудничество „Един пояс, един път“ 

За един свят – отворен, 
приобщаващ, взаимносвързан 

важаеми държав-
ни и правителстве-
ни ръководители,
Уважаеми ръково-
дители на между-
народни организа-

ции,
Дами и господа, 
приятели!
Днес тук провеждаме це-

ремонията по откриването 
на Третия форум за меж-
дународно сътрудничество 
„Един пояс, един път“. От 
името на китайското пра-
вителство и народ, както и 
от свое име бих искал да 
кажа сърдечно „Добре до-
шли“ на всички гости!

Тази година се навърш-
ват 10 години от предложе-
нието ми за инициативата 
„Един пояс, един път“. 

Водещото направление 
на тази инициатива е да 
се извлече поука от древ-
ния Път на коприната, да 
се приеме взаимносвърза-
ността като основна линия 
и да се засилят политиче-
ската комуникация, свърза-
ността, безпрепятствената 
търговия, финансовата ин-
теграция и връзките между 
хората от различни държа-
ви, така че да се влее нов 
импулс в световния иконо-
мически растеж и да се от-
ворят нови пътища за гло-
бално развитие. Да се съз-
даде ново пространство за 
изграждане на платформа 
за международно икономи-
ческо сътрудничество.

През последните 
10 години ние се 

придържахме към 
първоначалните си 

стремежи и работихме 
ръка за ръка, 

за да популяризираме меж-
дународното сътрудничест-
во „Един пояс, един път“, да 
вървим напред и да постига-
ме ползотворни резултати.

Сътрудничеството по 
„Един пояс, един път“ се 

У

простира от Евразийския 
континент до Африка и Ла-
тинска Америка. 

Повече от 150 
държави и повече от 

30 международни 
организации са 

подписали документи 
за сътрудничество за 

съвместно изграждане 
на „Един пояс, един 

път“, проведени са три 
големи международни 

форума на върха по 
темата и са създадени 20 
многостранни платформи 

за сътрудничество в 
множество професионални 

области.
Сътрудничеството по ини-
циативата се разшири от 
твърда към мека свърза-
ност. Обширните консул-
тации, съвместният принос 
и споделените ползи, откри-
тостта, екологичността и 
високите стандарти, които 
са от полза за поминъка и 
устойчивостта на хората от 

много страни, се превър-
наха във важни ръководни 
принципи за висококачест-
вено съвместно изгражда-
не на инициативата.
През последните 10 години 

ние се ангажирахме 
да изградим глобална 

взаимносвързана мрежа, 
обусловена като носеща 

структура от икономически 
коридори, с основни 

канали и информационни 
магистрали. 

Разчитахме на железопът-
ни линии, магистрали, ле-
тища, пристанища и тръ-
бопроводни мрежи, покри-
ващи земя, море, космос и 
интернет, и ефективно на-
сърчихме циркулацията на 
стоки, капитали, техноло-
гии и персонал от различ-
ни страни. 

Това популяризира древ-
ния Път на коприната, кой-
то е продължил хиляди го-
дини, за да се възроди днес, 
в новата ера.

Построените водноелек- 

трически централи, вятърни 
и фотоволтаични електро-
централи, нефтопроводи, га-
зопроводи и все по-интели-
гентните и достъпни мрежи 
за пренос на електроенер-
гия вече отстраниха недос-
тига на енергия като преч-
ка за развитието. Това поз-
волява на развиващите се 
страни да реализират меч-
тите си за зелено и ниско-
въглеродно развитие. 

Модерните летища и тер-
минали, гладките пътища 
и нарастващите паркове за 
икономическо и търговско 

индустриално сътрудничест-
во създадоха нови икономи-
чески коридори, стимулира-
ха нови двигатели на расте-
жа и се превърнаха в биз-
нес маршрути и станции в 
новата ера.

Вълнуващи културни 
фестивали, панаири, из-
ложби, уникални проекти за 
културен обмен като Luban 
Workshop, Silk Road Family, 
Bright Journey и непрекъсна-
то задълбочаващия се об-
мен между неправителстве-
ни организации, мозъчни 
тръстове, медии и младежи 
играят важна роля в раз-
витите на инициативата за 
Пътя на коприната от но-
вата ера.

След избухването на епи-
демията от COVID-19 „Един 
пояс, един път“ се превърна 
в път към живота и здраве-
то. Китай е предоставил де-
сетки милиарди маски и 2,3 
милиарда дози ваксини на 
различни страни, като си е 
сътрудничил с повече от 20 
държави за производството 
на ваксини, като дава своя 

уникален принос в борбата 
срещу епидемията. 

Дами и господа, 
приятели!
Постиженията през по-

следните 10 години са цен-
ни, а опитът си струва да 
се обобщи.
Ние дълбоко осъзнаваме, 

че човечеството е 
взаимозависима общност 

със споделено бъдеще. 
Когато светът е добър, 
Китай ще бъде добър; 
когато Китай е добър, 

светът ще бъде по-добър. 
Чрез съвместното из-

граждане на „Един пояс и 
един път“ вратата на Китай 
към външния свят се отва-
ря все по-широко. 

Китай вече е основният 
търговски партньор на по-
вече от 140 държави и реги-
они и основен източник на 
инвестиции за все по-голям 
брой страни. Както чуждес-
транните инвестиции на 
Китай, така и чуждестран-
ните инвестиции в Китай 
демонстрират приятелство 
и сътрудничество, както и 
увереност и надежда.

Осъзнаваме също,  
че само взаимно 

печелившото 
сътрудничество може 

да доведе до страхотни 
постижения. 

Докато всички държа-
ви имат желание да си съ-
трудничат и да координират 
действията си, естествените 
пропасти могат да бъдат за-
творени, „държавите без из-
лаз на море“ могат да ста-
нат „държави, свързани със 
сушата“, а низините на раз-
витие могат да се превър-
нат във висини на проспе-
ритета. Държавите с по-бър-
зо икономическо развитие 
трябва да подкрепят парт-
ньори, които временно из-
остават. 

Докато всички се въз-
приемат като приятели и 
партньори, които се ува-
жават и взаимно подкре-
пят, подаряването на рози 
на другите ще остави дъл-
готраен аромат в ръцете ви, 
а постигнатото от другите 
също ще помогне и на вас 
самите. 

Ние дълбоко осъзнава-
ме, че духът на Пътя на коп-
рината към мир и сътрудни-
чество, откритост и приоб-
щаване, взаимно обучение 
и взаимна изгода е най-ва-
жният източник на сила за 
съвместно изграждане но-
вия свят. 

Си Дзинпин, председател на Китайската народна република  
и генерален секретар на Китайската комунистическа партия
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ГеополитиКа

На Третия форум на високо равнище за международно сътрудничество „Един пояс, един път“   
присъстваха високопоставени лица от петте континента

10-годишната история 
доказа, че съвместното из-
граждане на „Един пояс, 
един път” стои от правил-
ната страна на историята, 
отговаря на логиката на 
времето и следва правил-
ния път в света. Трябва да 
запазим решимост и спо-
койствие дори когато летим 
през хаотични облаци и с 
отговорно отношение към 
историята, хората и света, да 
работим заедно, за да отго-
ворим на различни глобал-
ни рискове и предизвика-
телства и да създадем свят 
на мир, развитие, сътруд-
ничество и печалба за бъ-
дещите поколения. 

Дами и господа, 
приятели!
В момента промените в 

света, епохите и историята 
се развиват по безпрецеден-
тен начин. Китай всеобхват-
но напредва с великата ка-
уза за изграждане на сил-
на държава и възраждане 
на нацията с модернизация 
в китайски стил. Това, кое-
то преследваме, не е само 
модернизацията на Китай, 
но очакваме с нетърпение 
да работим с други стра-
ни, включително развива-
щите се държави, за да ре-
ализираме модернизация-
та заедно. 

Тук бих искал да обявя 
осемте действия на Китай в 
подкрепа на висококачест-
веното съвместно изгражда-
не на инициативата „Един 
пояс, един път“:

1. Изграждане 
на триизмерна 

взаимносвързана мрежа 
по протежение на 

инициативата „Един пояс, 
един път“. 

Китай ще ускори висо- 

кокачественото развитие 
на влаковете Китай – Ев-
ропа, ще участва в изграж-
дането на Транскаспийския 
международен транспортен 
коридор, ще бъде домакин 
на Форума за международ-
но сътрудничество Китай – 
Европа и ще работи с всич-
ки страни за изграждане-
то на нов логистичен ка-
нал за Евразийския конти-
нент, поддържан от дирек-
тен железопътен и магис-
трален транспорт. 

Активно насърчаваме 
интегрираното развитие 
на пристанищата, корабо-
плаването и търговията по 
морския „Път на коприна-
та“ и ускоряваме изграж-
дането на новия сухопът-
но-морски коридор, както 
и въздушния.

2. Подкрепа в 
изграждането на отворена 

световна икономика. 
Китай ще създаде пилот-

на зона за сътрудничество 
в електронната търговия по 
„Пътя на коприната“ и ще 
договори споразумения за 
свободна търговия и спора-
зумения за защита на ин-
вестициите с още повече 
страни. Китай ще провеж-
да Global Digital Trade Expo 
всяка година. През след-
ващите пет години (2024 – 
2028) обемът на вноса и из-
носа на търговия със стоки 
и услуги от Китай се очаква 
да надхвърли общо 32 три-
лиона щатски долара.

3. Осъществяване 
на практическо 
сътрудничество. 

Китай ще координира 
насърчаването на забеле-
жителни „малки, но кра-
сиви“ проекти за препита-
ние на хората. Китайската 

банка за развитие и Екс-
портно-импортната бан- 
ка на Китай ще създадат 
прозорец за финансиране от 
350 милиарда юана, а Фон-
дът за „Пътя на коприната“ 
ще добави 80 милиарда юа-
на нови средства в подкрепа 
на съвместното изграждане 
на проектите по инициати-
вата чрез пазарно ориенти-
ран и комерсиален начин. 

Конференцията на пред-
приемачите, проведена по 
време на този форум на вър-
ха, постигна споразумение 
за сътрудничество по про-
екти на стойност 97,2 мили-
арда щатски долара. 

Китай също така ще из-
пълни 1000 малки проек-
та за подпомагане на пре-
храната, ще насърчи и ки-
тайско-чуждестранното про- 
фесионално образователно 
сътрудничество.

4. Насърчаване  
на зеленото развитие. 

Китай ще продължи да 
задълбочава сътрудничест-
вото в зелената инфраструк-
тура, зелената енергия, еко-
логичния транспорт и дру-
ги области, ще увеличи под-
крепата за Международния 
алианс за зелено развитие 
„Един пояс, един път“ и ще 
изгради фотоволтаичен ин-
дустриален диалог и меха-
низъм за обмен, както и 
екологична и нисковъгле-
родна експертна мрежа. 

5. Насърчаване  
на научни и технологични 

иновации. 
Китай ще продължи 

да изпълнява плана за 
действие за научни и тех-
нологични иновации „Един 
пояс, един път“, ще проведе 
първата конференция за об-
мен на наука и технологии 

по едноименната тема, ще 
разшири броя на съвмест-
ните лаборатории, изграде-
ни с всички страни, до 100 
през следващите пет годи-
ни, и активно ще подкрепя 
млади учени от цял свят да 
дойдат в Китай за кратко-
срочна работа. 

Китай ще предложи гло-
бална инициатива за упра-
вление на изкуствения ин-
телект на този форум и има 
желание да засили обмена 
и диалога с други страни, 
за да насърчава съвместно 
здравословното, организи-
рано и безопасно развитие 
на глобалния изкуствен ин-
телект.

6. Активна  
подкрепа на обмена  

между хората. 
Китай ще проведе Фо-

рума Liangzhu, за да задъл-
бочи цивилизования диалог 
със страните, съвместно из-
граждащи „Един пояс, един 
път“. На базата на Между-
народния театър, фестивала 
на изкуствата, музея, худо-
жествената галерия и биб-
лиотечния алианс на „Пъ-
тя на коприната“ беше съз-
даден и Алиансът на турис-
тическите градове по марш-
рута.

7. Изграждане  
„Път на почтеност“. 

Китай ще работи със 
своите партньори за опо-
вестяване на постиженията 
и перспективите за цялост-
но строителство на иници-
ативата, за създаване сис-
тема за оценка на целост-
та и съответствието, както 
и за сътрудничество с меж-
дународни организации за 
осъществяване на инициа-
тивата „Изследване и обу-
чение за почтеност“.

8. Подобряване механизма 
за международно 

сътрудничество „Един 
пояс, един път“. 

Китай ще засили из-
граждането на многостран-
ни платформи за сътрудни-
чество със страните, участ-
ващи в инициативата в об-
ластта на енергетиката, да-
нъчното облагане, финанси-
те, зеленото развитие, нама-
ляването на бедността, бор-
бата с корупцията, мозъчни-
те тръстове, медиите, култу-
рата и други области, как-
то и ще продължи провеж-
дането на форуми на вър-
ха за международно сътруд-
ничество „Един пояс, един 
път“ и ще създаде секрета-
риат за едноименния форум.

Дами и господа, 
приятели!
Десет години вятър и 

дъжд, десет години пролет и 
есен. Съвместното изграж-
дане на „Един пояс, един 
път“ стартира от Китай, а 
резултатите и възможност-
ите принадлежат на света. 
Нека имаме предвид очак-
ванията на хората, смело да 
поемем историческото бре-
ме, да сме в крак с пулса 
на времето, да градим вър-
ху миналото и да вървим 
смело напред. Да задълбо-
чаваме международното съ-
трудничество по „Един по-
яс, един път“ и да привет-
стваме новото развитие на 
по-високо качество и по-ви-
соките нива в съвместното 
изграждане. Да насърчаване 
модернизацията на всички 
страни по света и  изграж-
дането на свят – отворен, 
приобщаващ, взаимосвър-
зан и с общо развитие, и 
съвместното изграждане на 
общност със споделено бъ-
деще за човечеството!
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Коментари

К
итайският пред-
седател Си Дзин- 
пин се срещ-
на преди дни с 
гостуващата в 
страната делега-

ция от американски сена-
тори, водена от лидера на 
демократическото мнозин-
ство в сената Чък Шумър. 
По време на разговора им 
Си Дзинпин посочи, че ки-
тайско-американските от-
ношения са едни от най-ва-
жните в света и правилният 
подход към тях е от огромно 
значение за бъдещето и съд-
бата на цялото човечество. 
Според него конкуренция-
та и конфронтация не отго-
варят на нуждите на време-
то и няма да разрешат про-
блемите и предизвикател-
ствата пред света, каза ки-
тайският лидер, добавяйки, 
че Пекин продължава не-
изменно да смята, че между 

Китай и САЩ има повече 
общи интереси, отколкото 
различия, а успехите в раз-
витието на едната са въз-
можност, а не предизвика-
телство за другата.

Има достатъчно прос-
транство за развитие и на 
САЩ, и на Китай, които 
споделят дълбоки и вза-
имноизгодни икономиче-
ски връзки. Много от горе-
щите въпроси, като иконо-
мическото възстановяване 
след пандемията, справяне-
то с климатичните промени 
и разрешаването на между-
народни и регионални про-
блеми се нуждаят от коор-
динация и сътрудничество 
между Китай и САЩ, и те 
трябва да покажат мъдрост, 
визия и отговорност, взаим-
ното уважение, както и да 
се стремят към мирно съ-
жителство и взаимноизгод-
но сътрудничество, изтъкна 

Си Дзинпин. Той добави, че 
китайската цивилизация от 
хилядолетия поддържа иде-
ите за непрекъснато усъвър-
шенстване, толерантност, 
сътрудничество и обмен с 
останалия свят. На базата 
на постигнатото до момен-
та, Китай ще продължи да 
върви по свой собствен ми-
рен път на развитие и мо-
дернизация.

Си Дзинпин приветства 
сенаторите и покани пове-
че американски конгресме-
ни да посетят Китай и на-
учат по-задълбочено за не-
говото минало, настояще и 
бъдеще, както и да зачестят 
контактите и обмена меж-
ду законодателните органи 
на двете страни, така че те 
да допринесат са укрепва-
не на отношенията.

Чък Шумър сподели 
мнението си за американ-
ско-китайските отношения, 

като посочи, че тяхното ста-
билно развитие има важно-
то значение за двете страни 
и целия свят. Развитието на 
Китай е от полза за амери-
канския народ и Вашингтон 
не търси конфликт с Пекин 
и няма желание за „разде-
ляне“ с него. САЩ ще ра-
ботят за съвместно преодо-
ляване на различията с от-
говорно отношение, искре-
ност и взаимно уважение, 
за да насърчат стабилизи-
рането на връзките. 

Същевременно Вашинг-
тон очаква засилване на 
търговските и инвести-
ционни връзки с Китай, 
както и комуникацията и 
сътрудничеството по въ-
проси като справяне с кли-
матичните промени, бор-
ба с наркотрафика и раз-
решаването на регионал-
ни конфликти, посочи Чък 
Шумър.

Си Дзинпин: Отношенията между КНР и САЩ 
са едни от най-важните в света 

Пекин продължава 
да смята, че между 
Китай и САЩ 
има повече общи 
интереси от 
различия, а успехите 
в развитието на 
едната страна са 
възможности за 
другата, подчерта 
на срещата си 
с американски 
сенатори  
президентът  
Си Дзинпин

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

П
реди дни пър-
вият специален 
влак между Ки-
тай и Европа, 
натоварен с екс-
понати за 6-ото 

международно изложение 
за внос в Китай, пристигна 
в Шанхай. Влакът е тръг-
нал от Дуисбург, Германия, 
и превозва общо 70 контей-
нера на стойност над 16 ми-
лиона евро. Това показва го-
лемите очаквания към таз-
годишното Международно 
изложение за внос, което ще 
даде нов тласък за развитие-
то на китайската външна 
търговия, отбелязва Радио 
Китай за чужбина.

Всъщност през първите 
три тримесечия на тази го-
дина, в условията на слож-
на и тежка външна среда и 
множество вътрешни труд-
ности, китайската външна 
търговия поддържа стабил-
ност и положителна тенден-
ция на развитие. Официал-
ните данни, публикувани 
на 13 октомври, показват, 
че общата стойност на ки-
тайския внос и износ през 
първите три тримесечия е 
достигнала 30,8 трилиона 
юана, като темпът на рас-
теж на годишна база е поч-
ти непроменен. Експерти 
заявиха, че през последните 
месеци има много очевидни 

признаци за подобрение на 
външната търговия на Ки-
тай, като търговската струк-
тура също е оптимизирана.

От началото на тази го-
дина възстановяването на 
световната икономика е 
слабо, а развитието на све-
товната търговия е подло-
жено на натиск. На този 
фон не е лесно да се постиг-
не положителен външно-
търговски резултат. Външ-
ната търговия на Китай не 
само е консолидирала тра-
диционните си предимства, 
но също така продължава 
да показва нова динамика.

Наблюдатели посочват, 
че големият китайски пазар 

и дългогодишните промиш-
лени предимства са поста-
вили основата за подобря-
ване на външната търговия 
на Китай. 

Вносът на Китай на го-
дишна база се увеличава в 
продължение на осем по-
следователни месеца, като 
през първите три триме-
сечия кумулативното уве-
личение е 2,6%. Благопри-
ятните експортни отрасли 
като корабостроителство, 
строителни машини и до-
макински уреди допълни-
телно са увеличили пазар-
ния си дял, международната 
си конкурентоспособност и 
влиянието на марката.

Външната търговия на Китай през последните 
месеци е „активна и с добра тенденция“

Експерти 
посочват, че през 
последните месеци 
има подобрение 
на външната 
търговия на Китай, 
като търговската 
структура също е 
оптимизирана

В
исококачествено- 
то развитие на 
Китай и цели-
те на страната 
за пик на въгле-
родните емисии 

и въглеродна неутралност 
ще донесат повече пазарни 
възможности и ще стиму-
лират стабилно икономиче-
ско развитие, заяви в интер-
вю за агенция „Синхуа“ Ми-
гел Лопес, главен изпълни-
телен директор на концер-
на „Тисен Круп“. 

Неотдавна той участва 
в Консултативния съвет на 
международните бизнес ли-
дери за 2023 г. към кмета 

на Шанхай (IBLAC), къде-
то присъстваха над 30 пред-
ставители на водещи мул-
тинационални компании.

„Като важен прозорец за 
отварянето на Китай, Шан-
хай привлича много пред-
приятия и таланти от цял 
свят и е признат за динами-
чен международен метропо-
лис“, каза той. Според не-
го чрез IBLAC мултинацио-
налните корпорации могат 
да разберат по-добре стра-
тегията на развитието на 
Шанхай.

„Можем да споделяме 
отзиви и предложения за 
подпомагане на вземащите 

решения в правителството 
при по-нататъшното опти-
мизиране на бизнес среда-
та“, каза той.

Според Мигел Лопес, 
Китай е един от важните 
отвъдморски пазари за „Ти-
сен Круп“, особено благода-
рение на бързо развиваща-
та се автомобилна и свър-
зана с вятърната електрое-
нергия индустрия. „Тисен 
Круп“ е позиционирала зе-
лената трансформация като 
приоритет и очаква с нетър-
пение да допринесе за над-
граждането и екологично-
то развитие на китайските 
индустрии“, подчерта той. 

През 2022 г. концернът 
подписа няколко меморан-
дума за разбирателство с 
китайски компании с цел  
засилване на сътрудничест-
вото по водородната индус-
триална верига в бъдеще.

„Зеленият водород ще 
играе важна роля и паза-
рът му в Китай постепен-
но се оформя. Ето защо на-
шият професионален екип, 
базиран в Шанхай, се раз-
ширява, проучвайки пъти-
ща за посрещане на търсе-
нето на местния пазар“, ка-
за Мигел Лопес.

Мигел Лопес: Зеленото развитие на Китай 
създава големи пазарни възможности

Мигел ЛОПЕС, 
главен 
изпълнителен 
директор на „Тисен 
Круп“: Зеленият 
водород ще играе 
важна роля  и 
пазарът му в Китай 
се разраства
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Китай развива активно собствени 
технологии за ядрена енергетика

азработени от Ки-
тай ядрени енер-
гийни съоръже-
ния с по-безо-
пасна технология 
слязоха от произ-

водствената линия, като в 
момента се подготвят над 
20 реактора от трето поко-
ление, които ще генерират 
повече чиста енергия, за да 
осигурят нуждите на потре-
бителите и икономическия 
ръст на страната.

В момента Китай разпо-
лага с над 50 действащи яд-
рени реактора и сред тях е 
„Хуалун-1“ (Hualong One), 
инсталиран в източния град 
Фуцин. Този проектиран в 
страната ядрен реактор от 
трето поколение не само 
увеличи производството на 
електроенергия в национал-
ната мрежата, но също та-
ка съживи индустриални-
те вериги.

Новоразработените ядре-
ни съоръжения на Китай са 
проектирани с по-безопасна 
технология за охлаждане на 
сърцевината в сравнение с 
тези от второ поколение. В 
допълнение към използва-
нето на външно захранва-
на циркулираща вода за ох-
лаждане, „Хуалун-1“ са обо-
рудвани с двойна система 
за сигурност и двуслойна 
структура за задържане.

Блок № 5 във Фуцин, 
първият използващ техно-
логията „Хуалун-1“, който 
влезе в търговска експлоа-
тация през януари 2021 г., 
има три супер големи водни 
кули, монтирани на върха 
му. В случай на авария, ко-
гато системата за циркули-
раща вода се повреди, хи-
ляди тонове вода, съхраня-
вана в тези резервоари, ще 
се излеят автоматично, без 
да е необходимо захранване. 
Освен това ядреният остров 
е капсулиран в две здрави 
бетонни обвивки с дебели-
на 1,3 и 1,8 метра, които за-
ключват сигурно радиоак-
тивните материали вътре. 
„Хуалун-1“ е проектиран та-
ка, че да устои на тайфуни 
от всякаква степен, земетре-
сения с най-висок интензи-
тет и удар на реактивни са-
молети.

С над 60 000 компонен-
та, повече от 88 процента 
от които са вътрешно раз-
работени, Китай е четвър-
тата страна в света след Съ-
единените щати, Франция и 
Русия, която притежава ос-
новна технология за произ-
водство на ядрена енергия 
от трето поколение.

Блок № 6, вторият в 
страната реактор, използ-
ващ технологията „Хуа- 
лун-1“, стартира работа на 
24 март. Очаква се два-
та енергоблока да генери-
рат близо 20 милиарда ки-
ловатчаса електроенергия 
годишно, което се равнява 

Р

е на прага да бъде пусна-
та в експлоатация. В мо-
мента се провежда демон-
страционен проект в град 
Жунчън в провинция Шан-
дун, и половината от 16-те 
реактора, които са получи-
ли одобрение за строител-
ство през 2022 и 2023 г., са 
избрали именно технологи-
ята CAP1400.

Бързото разрастване на 
ядрените централи даде до-
пълнителни предимства в 
отоплението, производство-
то на водород, обезсолява-
нето на морската вода, из-
следването на Космоса и 
дълбокия океан.

През ноември минала-
та година атомната елек-
троцентрала „Хунйенхъ“, 

тръбна система за нефтохи-
мическа база в крайбреж-
ния град Лиен‘юнган.

Реакторът CAP1400 в 
Жунчън успя да обезсоли  
10 000 тона морска вода 
дневно за стратегически ре-
зерв, а производството ще 
бъде увеличено до 100 000 
тона на ден.

През август беше завър-
шено сглобяването на ос-
новния модул на първия в 
света малък модулен реак-
тор (SMR) за търговска упо-
треба – „Линлун-1“ (Linglong 
One). Това бележи историче-
ска стъпка в миниатюриза-
цията на глобалната ядрена 
енергетика и потвърждава, 
че Китай е в челните реди-
ци по отношение на модул-
ните реактори.

„Линлун-1“, който се на-
мира в островната провин-
ция Хайнан е иновативен, 
многофункционален, ма-
лък модулен реактор с во-
да под налягане. Той пред-
ставлява рентабилно съоръ-
жение, което може удобно 
да обслужва разпределена-
та система за градско елек-
троснабдяване и отопление, 
промишлено производство 
на пара и обезсоляване на 
морска вода. След завърш-
ването му се очаква да се 
достигне годишен капаци-
тет за производство на елек-
троенергия от 1 млрд. кило-
ватчаса, което ще задоволи 
нуждите на около 526 000 
домакинства. Очаква се и 
да намали емисиите от въ-
глероден диоксид с около 
880 000 тона годишно, кое-
то се равнява на засажда-
нето на 7,5 милиона дърве-
та всяка година.

на потребление на 6,24 ми-
лиона тона стандартни въ-
глища и 16,3 милиона тона 
емисии на въглероден диок-
сид. Малко по-късно ядрен 
енергиен блок, използващ 
„Хуалун-1“, започна рабо-
та в южния китайски прис-
танищен град Фанчънган, 
за да отговори на пиково-
то търсене на електроенер-
гия през лятото. Очаква се 
още един подобен енергоб-
лок в същата централа, да 
заработи през 2024 г. Тех-
нологията „Хуалун-1“ съ-
що се използва в реакто-
ри, които в момента се из-
граждат в китайските цен-
трали в Джанджоу, Ниндъ 
и Жунчън в източната част 
на страната, както и в Ху-
ейджоу и Луфън в Гуандун, 
основен икономически дви-
гател на страната.

В момента Китай е в 
състояние да строи едно-
временно 20 реактора с тех-
нологията „Хуалун-1“, под-
държани от повече от 5000 
предприятия по цялата ве-
рига в индустрията.

„Благодарение на „Ху-
алун-1“ ние преминахме от 
дребномащабно към инте-
лигентно масово производ-
ство“, казва Сю Чунюн, за-
местник генерален мени-
джър на China First Heavy 
Industries, производител на 
оборудване за ядрената 
енергия.

Китайските компании 
активно използват потен-
циала на задграничните па-
зари. През май 2021 г. в па-
кистанския град Карачи за-
почна работа ядрен енер-
гоблок с технологията „Ху-
алун-1“. През юли пък стар-
тира строителството на нов 
реактор с тази технология в 
друга пакистанска центра-
ла – АЕЦ „Часма“.

CAP1400, друга патенто-
вана китайска технология, 

първата в Североизточен 
Китай, започна да осигу-
рява отопление за 242 400 
квадратни метра жилищни 
имоти. Смята се, че този из-
точник на чиста енергия за 
отопление намалява еми-
сиите на въглероден диок-
сид с 14 100 тона годишно. 
През декември 2021 г. беше 
пуснат в експлоатация пър-
вият демонстрационен про-
ект за ядрено отопление в 
Южен Китай.

Ядрената енергия също 
се използва в за доставка 
на пара за нефтохимиче-
ската промишленост. През 
май 2022 г. АЕЦ „Тиенуан“ 
в провинция Дзянсу в Из-
точен Китай стартира дос-
тавка на чиста пара чрез 

иКономиКа

Нова високоскоростна жп линия 
ще свързва Хонконг с Гуандун

Н
ов високоско-
ростен железо-
пътен маршрут 
свързва специ-
алния админи-
стративен ра-

йон Хонконг с пет дести-
нации в провинция Гуан-
дун. С въвеждането на та-
зи линия пътниците вече 
имат директен достъп от 
Хонконг до 73 континен-
тални дестинации с висо-
коскоростен железопътен 
транспорт.

С тези подобрения на 
услугите и нови дестина-
ции, покритието на ви-
сокоскоростната железо-
пътна мрежа на Хонконг 
ще бъде разширено, за да 
включва директен достъп 
до седем големи града в 
района на Големия за-
лив: Шънджън, Гуанджоу, 

Джаокин, Фошан, Дун- 
гуан, Хуейджоу и Дзянмън.

Данните показват, че 
пътническият трафик по 
високоскоростния жп 
участък в Хонконг през 
август е достигнал близо 
2,5 милиона – рекордни 
стойности от откриването 

на участъка през 2018 г. 
Това означава, че средния 
дневен обем е достигнал 
повече от 80 000 души. На 
30 септември броят на хо-
рата, преминали граница-
та през гара Западен Ко-
улун е надхвърлил 100 000, 
което също е нов рекорд.
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Третото върховно изкуство в Древен Китай е 
живописта. В предишни броеве ви запознахме подробно 
с нейната история, периоди и развитие. Четвъртото 
най-почитано изкуство в традиционен Китай е 
калиграфията и ние ще разгледаме сега нейната 
история, развитие и значение. 

Култура

Калиграфия – китайското изкуство оставило 
векове история

а да се отговори на не-
обходимостта от записва-
не на сведения и идеи, в 
Древен Китай се зараж-
дат и се развиват уникал-
ните форми на калигра-

фия (изкуството на красивото пи-
сане), чрез писането на йероглифи 
с четка и мастило. Калиграфия- 
та е широко практикувана и почи-
тана в цивилизациите от Източна 
Азия, които използват или са из-
ползвали китайски йероглифи. Те 
включват Китай, Япония, Корея и 
в по-малка степен Виетнам. Естест-
вено, калиграфията все още служи 
като непрекъсната връзка между 
миналото и настоящето. 

Дълго време калиграфията се 
е приемала като върховната фор-
ма на изкуство в Китай и също та-
ка определя стандарта, по който 
се оценява китайската живопис. В 
допълнение, калиграфията е дове-
ла и до развитието на много други 
форми на изкуства в Източна Азия, 
включително гравиране на печати, 
изработване на изящни каменни 

мастилници и преспапиета. 
Периодите на династии  

Цин (221 – 206 г. пр. н. е. ), Хан 
(206 г. пр. н. е. – 220 г. сл. н. е),  

Трицарствие (220 – 280) и 
Дзин (265 – 420) обособяват 

основополагащата епоха в 
историята на китайската 

калиграфия. 
От една страна, големият печат  
(大篆) и други древни стилове се 
обединяват под един стил, наречен 

малък печат (小篆). От друга, се 
обособява и нов стил, известен ка-
то чиновническо писмо. С тенден-
ция към съкращения и краткост в 
писането, с времето чиновническо-
то писмо продължава да се разви-
ва и в крайна сметка води до фор-
мирането на небрежното писмо, 
или т. нар. курсив (草書), а също 
и на полукурсив (行书) и на образ-
цовия стил (楷书). 

Най-известният китайски кали- 
граф на всички времена – Уан Си-
джи (王羲之, 303 – 361), е живял 
именно през тази епоха. 

Династиите Суей (581 – 618) и 
Тан (618 – 907) представляват 

друг важен период в китайската 
калиграфия. 

Обединението на страната унифи-
цира калиграфските стилове на 

З

Четирите китайски изкуства 

Всичко нужно за китайска 
калиграфия

Оракулна кост от династия Шан,  
най-старата намерена  
форма на йероглифи

Пример за образцово писмо, династия Северна Сун



20 – 26.10.2023 9КитайднесКултура

обичаи от династии Дзин (265 – 
420) и Тан (618 – 907). Техен извес-
тен представител е Джао Мънфу  
(趙孟頫, 1254 – 1322). В същото вре-
ме и гласове за 

артистична волност и 
освобождаване от правилата 

набират сила, като се  
превръщат във водещи през 
династия Мин (1368 – 1644). 

Сред многообразните прийоми 
на това време изпъкват изящната 
свобода на полукурсивния стил и 
противопоставящите й се по-кон-
сервативни похвати. Най-извест-
ните калиграфи от този период са 
Уън Джънмин (文徵明, 1470 – 1559), 
Джу Юнмин (祝允明, 1460 – 1527), 
Уан Чун (王寵, 1494 – 1533) и други. 

С началото на последната 
династия Цин (1644 – 1911) 
печатния и чиновническия 

стил стават източник на 
нововъведения в китайската 

калиграфия. 
Знаменити калиграфи на периода 
са Дън Шижу (鄧石如, 1743 – 1805), 
Джао Джициен (趙之謙, 1829 – 1884). 

страницата подготви  
Галина Крумова

Докато западната калиграфия чес-
то се стреми към еднообразие в 
шрифта, китайската калиграфия 
набляга повече на изразяването 
на емоциите. 

За художника калиграфията е 
умствено упражнение, което ко-
ординира ума и тялото, за да из-
бере най-добрия стил в представя-
нето на съдържанието на пасажа. 
Това е наистина релаксиращо, но 
силно дисциплинирано упражне-
ние за нечие физическо благопо-
лучие и духовно усъвършенстване. 

Севера и Юга. По това време об-
разцовото писмо се утвърждава ка-
то универсална форма, като това 
продължава и до днес. 

Сред най-известните калиграфи 
в този шрифт са Оуян Сюн (歐陽詢, 
557 – 641), Йен Джънцин (顏真卿, 
709 – 785) и Лиу Гонцюен (柳公權, 
778 – 865). Курсивът също се прак-
тикува от калиграфи като Джан 
Сю (張旭, ок. 675 – 750) и Хуайсу  
(懷素, 737 – 799). 
При династията Сун (960 – 1279), 
гравирането на копия на книжки 

с образци става предпочитан 
начин да се съхранят творбите на 

древните майстори. 
Представители на прослойката на 
учените като Су Ши Shi (蘇軾, 1037 
– 1101), Хуан Тиндзиен (黃庭堅, 1045 
– 1105) и Ми Фу (米芾, 1051 – 1107) 
обаче не подкрепяли следването на 
подобни практики, защото прием-
ат калиграфията и като средство 
за творческо и личностно себеиз-
разяване. 
По време на династия Юен (1279 

– 1368), калиграфите развили 
класическите традиции 

като искали да възобновят старите 

Противно на западната калигра-
фия в Китай експресивности като 
петната от капки мастило и нана- 

сянето с по-суха четка са разглеж-
дани като естествена свобода на 
себеизразяване, а не като грешка. 

Китайската калиграфия е изку-
ство, оставило векове история. То 
е онази артистична дейност, която 
превръща квадратните китайски 
йероглифи в завладяващи изобра-
жения чрез промяна в скоростта 
и натиска на изписване с четката. 

Избирайки гъстотата на масти-
лото, дебелината и попиващите 
свойства на хартията, както и гъв-
кавостта на четката, различните 
калиграфи могат да създадат без-
брой разновидности на стиловете 
и формите. 

Най-старата форма  
от периода на оракулните 
кости

ЙЕРОглИфът ЗА ДумАтА КОН В РАЗлИчНИтЕ ВАРИАНтИ

Полукурсив

Имитация на работата на Уансиджи от династия Тан

Чиновническо писмо от династия Хан

Хуан Диндзиен – фрагмент от свитък, 11-и век

Хуайсу – автобиография, стил курсив

Стил чиновническо  
писмо

Образцов стил, традиционна 
форма на официалния  
и до днес шрифт

От бронзовия период Печатен стил Курсив

Образцов стил,  
съвременна форма  
на официалния шрифт
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събития

Ерик СОлХайм, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

Дискусионен форум в София на тема „Взаимодействието между науката и бизнеса –  
добри практики и перспективи в отношенията между България и Китай”

Инициативата „Един пояс, един път“ - 
възможност за по-добро бъдеще на света

о повод 10-го-
дишнината на 
китайската ини-
циатива „Един 
пояс, един път“, 
инициирана лич- 

но от председателя Си Дзин- 
пин, която се развива ус-
пешно в глобален мащаб,  в 
София се състоя дискусио-
нен форум на тема  „Взаи-
модействието между наука-
та и бизнеса – добри прак-
тики и перспективи в от-
ношенията между Бълга-
рия и Китай“. Той бе ор-
ганизиран от Китайската 
медийна група, Китайския 
културен център в София,   
Българо-китайската кама-
ра за индустриално разви-
тие и с подкрепата на по-
солството на КНР в София. 
Темата на форума подчерта 
един от най-важните при-
оритети в партньорството 
между България и Китай. 
Присъстваха представители 
на българското правител-
ство,  академичните среди, 
учени от Българската ака-
демия на науките, специа-
листи от различни общест-
вено-икономически сфери, 
представители на бизнеса,  
общественици, журналисти, 
студенти.

Поздравителен адрес 
към участниците изпрати 
зам.-председателят на На-
родното събрание на Репу-
блика България г-жа Ро-
сица Кирова. „Бих искала 
да подчертая, че България 
подкрепя не само иници-
ативата „Един пояс, един 
път”, но и участва актив-
но в Инициативата за съ-
трудничество между Китай 
и държавите от Централна 
и Източна Европа.“

Видеообръщение към 
участниците във фору-
ма отправи директорът на 
Българската редакция на 
Китайската медийна гру-
па г-жа Ся Фанлей. „Преди 
10 години Китай предста-
ви инициативата „Един по-
яс, един път“, която възро-
ди спомена за Древния път 
на коприната с неговата от-
критост и многообразие и 
се превърна в символ на об-
щия стремеж за сътрудни-
чество, взаимно опознава-
не и търсене на общи пол-
зи”, каза г-жа Ся Фанлей. 

В своето встъпително 
слово Н. Пр. Дун Сяодзюн,  
посланик на КНР в Со-
фия, изрази задоволство 
от форума, който разглеж-
да перспективите за раз-
витие на сътрудничество-
то между Китай и Бълга-
рия в рамките на иници-
ативата „Един пояс, един 

път“. „Инициативата успя 
да се превърне от план в 
реалност и постигна пол-
зотворни резултати“, под-
черта той. „Създадени бя-
ха повече от 3000 проек-
та за сътрудничество, при-
влечени близо един трили-
он щатски долара инвес-
тиции, създадени 420 000 
работни места за страните 
по маршрута и са избаве-
ни от бедност приблизител-
но 40 милиона души“. По-
сланикът изрази увереност, 
че дискусията ще насърчи 
развитието на отношения-
та между Китай и Бълга-
рия за постигане на още 
по-плодотворни резултати.

На  авторитетния фо-
рум, събрал видни предста-
вители на българския ин-
телектуален елит, бяха об-
съдени практиките на съ-
трудничество между Китай 
и България в рамките на 
инициативата и развитие-
то им в бъдеще. Участници-
те отчетоха, че вече 10 го-
дини инициативата на Ки-
тай за съвместно изграж-
дане и хармонично разви-
тие на държавите по света 
намира широк междунаро-
ден отзвук. 

В нея са се включили 
повече от три четвърти от 
страните и 32 международ-
ни и регионални органи-
зации. Публикуваната от 
китайското правителство 
Бяла книга „Съвместно 
изграждане на „Един по-
яс, един път“ като важна 
практика в изграждане на 
общност на споделена съд-
ба“, разкрива тайната на ус-
пеха. Принципите на равно-
поставеност, взаимно ува-
жение и доверие създават 

условия за изграждане на 
пълноценни отношения, за 
опознаване между хората и 
културите в името на едно 
по-щастливо бъдеще

Зам.-министърът на зе-
меделието и храните доц. 
д-р Деян Стратев в изказ-
ването си подчерта, че Ре-
публика България подкре-
пя и тясно си сътрудничи 
с Китай за реализирането 
на китайските инициати-
ви Икономическия пояс на 
Пътя на коприната и Мор-
ския път на коприната от 
21-ви век и Инициативата 
за сътрудничество между 
Китай и страните от ЦИЕ”. 

„През периода 2016 – 
2022 година са реализира-
ни 15 съвместни проекта с 
китайски институти и ком-
пании в области като про-
учване на генетичните ре-
сурси, селекция и репродук-
ция на растения и животни; 
агротехнологии за конвен-
циално и биопроизводство, 
рекултивация на нарушени 
и увредени земи, техноло-
гии за селекция на високо-
адаптивни и продуктивни 
сортове и други.

Зам.-министърът на Ми-
нистерството на икономи-
ката и индустрията Нико-
лай Павлов каза: „Бих ис-
кал да уверя нашите ки-
тайски партньори, че бъл-
гарското правителство от-
дава важно значение на съ-
трудничеството с Китай и 
на разширяването на дву-
странните търговско-ико-
номически връзки. Ние 
разглеждаме развитието 
на двустранните търгов-
ско-икономически отно-
шения в контекста на пъл-
ноправното членство на 

България в Европейския 
съюз и факта, че Китай е 
стратегически партньор и 
за ЕС, и за България“. 

Съветникът по земеде-
лие, рибарство и междуна-
родно сътрудничество към 
Европейския парламент и 
зам.-министър в предишно-
то българско правителство 
г-н Георги Събев представи 
темата „Отношенията меж-
ду Китай и ЕС – перспекти-
ви, възможности и предиз-
викателства”

„Две инициативи: Мно-
го възможности” бе тема-
та на презентацията на д-р 
Момчил Станишев, дирек-
тор на ЦНСССКЦИЕ. Тя 
бе свързана както с юби-
лея на „Един пояс, един 
път”, така и с Механизма 
за сътрудничество Китай – 
ЦИЕ, чиято 10-годишни-
на бе отбелязана минала-
та година.

Проф. д. ик. н. Димитър 
Димитров, говори за въз-
можностите за сътрудни-
чество между български и 
китайски висши учебни за-
ведения, като изтъкна парт-
ньорството между УНСС 
и китайски университети, 
свързани с изследователски 
проекти и обмен на сту-
денти, а също и за успеш-
ната дейност на единстве-
ния седмичник, който ре-
довно запознава читателите 
си с живота в Китай и ма-
щабните мероприятия по 
инициативата „Един пояс, 
един път“.

За участието на Ин-
ститута за космически из-
следвания и технологии 
при БАН (ИКИТ – БАН) 
в инициативата „Един пояс, 
един път“, което е част от 

международното сътрудни-
чество на института, разка-
за неговият научен секретар 
проф.-д-р Деница Борисова.

Гл. ас. Теодора Пенева от 
Института за икономичес- 
ки изследвания към БАН, 
представи „Предизвикател-
ствата на прехода към „зе-
лена икономика” за Бъл-
гария и Китай и възмож-
ностите за сътрудничест-
во в областта на науката 
и бизнеса”. Изследване от 
2019 г. показва, че най-мно-
го китайски инвеститори 
има именно в сектор енер-
гетика у нас, с над 10 фир-
ми със собствени фотовол-
таични паркове в Ихтиман, 
Велико Търново, Раковски 
и т. н.

Чл.-кор. проф. Екате-
рина Бъчварова, директор 
на Института за изследва-
не на климата, атмосфера-
та и водите към БАН, съ-
що представи възможност-
ите за взаимодействие чрез 
използването на науката с 
китайските си колеги.

Известният междунаро-
ден наблюдател Боян Чуков 
говори за инициативата ка-
то глобален проект, чието 
значение понякога не се 
оценява напълно. Критич-
но мнение относно актив-
ността на държавните ин-
ституции при осъществява-
не на съвместни дейности 
изрази проф. Иво Христов.

Собственикът на розовар- 
на Радион Попов сподели 
бизнес плановете си за тър-
говски взаимоотношения с 
китайски компании.

Ирина Белева, бившия 
консул на Република Бълга-
рия в Шанхай, а по настоя-
щем ст. съветник към Бъл-
гаро-китайската асоциация 
за бизнес развитие, разка-
за за сътрудничество с Ки-
тай на „Тракия – икономи-
ческа зона”.

Председателят на партия 
„Пряка демокрация“ Петър 
Клисаров изрази тревога от 
въвеждането на ограниче-
ния в търговията с Китай 
в противоречие с принци-
пите за свобода на движе-
нието на хора, стоки, пари 
и идеи, на които се гради 
съвременната цивилизация. 

Участниците във форума 
представиха положителен 
опит и дискутираха пропус-
нати възможности за по-ак-
тивно включване на Бълга-
рия в инициативата „Един 
пояс, един път“, пред коя-
то се откриват нови, още 
по-мащабни възможности.

страницата подготви 
Красимира иванова

П
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Ерик СОлХайм, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

здраве

П
о-ниските ни-
ва на топлота, 
усърдие, общи-
телност, любо-
питство и по- 
високото ниво 

на нервност са свързани 
с повишен риск от мозъч-
ни увреждания според ма-
щабно проучване на меж-
дународен екип от множе-
ство институти, включи-
телно болница „Хуашан“ 
към шанхайския универ-
ситет „Фудан“, Кеймбри-
джкия и Оксфордския уни-
верситети. Резултатите от 
изследването са публику-
вани в списание Nature 
Mental Health.

Анализирайки данни 
от въпросници от близо  
298 000 участници от UK Bio- 
bank, широкомащабна био-
медицинска база данни и 
изследователски ресурс, 

учените са  конструира-
ли пет личностни черти, 
а именно топлота, усър-
дие, нервност, общител-
ност и любопитство. След 
това те са изследвали асо-
циациите и основните ме-
ханизми между тези лич-
ностни черти и общите мо-
зъчни разстройства, като 
болестта на Паркинсон, 
инсулт и шизофрения. В 
анализа на резултатите се 
изтъкват последователни-
те вредни роли на нерв-
ността и защитната функ-
ция на топлотата, усърди-
ето, общителността и лю-
бопитството при мозъчни 
разстройства.

Допълнителни анализи 
показват, че личностните 
черти са свързани с кри-
тични мозъчни области, 
включително фронтал-
ния, темпоралния кортекс 

Личностните черти са свързани  
с риска от мозъчни увреждания,  
сочи ново научно изследване

и таламуса. Междувремен-
но възпалението и липид-
ният метаболизъм също 
частично обясняват връз-
ките между личността и 
мозъчните увреждания, се 
казва в проучването.

Проучването осигурява 

основа за личностно ори-
ентирани интервенции в 
областта на мозъчното 
здраве, допринасяйки за 
развитието на невропси-
хологията, казва Чън Уей, 
съавтор на изследването 
от университета „Фудан“.

лу Дзимин, собственик на кафене в Наннин, столицата 
на Гуанси-джуанския автономен регион, развива 
своето малко кафене, като съчетава кафените напитки 
с много принципи и идеи от традиционната китайска 
медицина. лу е един от собствениците на малки 
бизнеси, които се възползват от новата вълна на 
потребление сред младите хора, силно насочена към 
здравословния начин на живот.

Тенденция към 
потребление  
на здравословни 
продукти 

напитка с приятели, тя пра-
ви и много снимки, които 
ще публикува в социалните 
мрежи. Тя е сред нараства-
щия брой милениали (по-
коление Y, младите хора, 
които са израснали с интер-
нет и социалните мрежи), 
които обръщат по-голямо 
внимание на поддържане-
то на добро здраве. Много 
от тези млади хора са вър-
ли фенове на кафето. Ком-
бинацията на традиционна 
китайска медицина с кафе 

набира популярност.
„В епохата след панде-

мията осведомеността на 
потребителите за здравео-
пазването нараства. Те тър-
сят напитки, които са как-
то вкусни, така и полезни 
за тялото“, коментира Чън 
Ди‘ао, управител на „Бан-
джанджую“, който предлага 
чай и чаени напитки в Нан-
нин. „Ние предлагаме здра-
вословен чай. Двата продук- 
та с най-много продажби 
са напитка за стимулиране 

стара алея на ули-
ца „Гучън“ кафе-
нето на Лу, кое- 
то прилича на ап- 
тека за тради-
ционна китайска 

медицина, е отворено само 
до 18 ч. всеки ден. Мястото 
се казва „Билковото кафе-
не“ (Herbal Coffee) и е маг-
нит за младите потребите-
ли, които в горещите лет-
ни дни го изпълват до кра-
ен предел и сладко пийват 
кафени напитки с аромат 
на билки.

„Отдавна планирам да 
дойда в кафенето. Моят 
приятел и аз карахме 40 ми-
нути и чакахме на опашка 
повече от 20 минути, за да 
вземем едно „Родиола ла-
те“ и „Могросид америка-
но“. Напитките са със спе-
циален аромат и фин мек 
послевкус. А и това ново 
преживяване да седиш в ап-
тека за китайската тради-
ционна медицина, докато 
си пийваш кафенцето, си 
заслужаваха чакането“, за-
явява млада жена. Разбира 
се, докато изпива топлата 

В
който да обслужва всички 
посетители. Лу засега, ос-
вен собственик, е и един-
ствен сервитьор, който тряб-
ва да се справя с голямо-
то търсене.

Лу също споделя, че не-
говото кафене, което офи-
циално работи само от фев-
руари, вече е получило две 
оферти за търговско сътруд-
ничество. „Конкуренцията 
в сегашния сектор за кафе 
и кафени напитки в Китай 
е огромна. Без внимател-
ни и диференцирани бизнес 
стратегии кафенето ми ще 
бъде изтласкано от пазара 
рано или късно“, смята той. 
„Самият продукт има зна-
чение, обаче преживявани-
ята, които кафенето пред-
лага на потребителите, съ-
що са много важни“.

Неотдавнашно проуч-
ване показва, че потребле-
нието, свързано със сектора 
за здравословни продукти, 
се нарежда на трето място 
сред младите хора. Първи-
те две места държат разхо-
дите за туризъм и дигитал-
ни продукти. Усещайки биз-
нес възможността, фармаце-
втичните компании също се 
присъединяват към модата.

Фармацевтичният ги-
гант Beijing TRT Group е 
стартирал подмарка „Дзи-
мадзиенкан“ и е отворил 
няколко магазина в Пекин, 
предлагайки здравословни 
напитки и храни.

През август компания 
Tong Ren Tan Technologies, 
дъщерно дружество на гру-
пата TRT, е обединила уси-
лията си с Xiami Music и е 
стартирала музикален фес-
тивал, който също инкорпо-
рира идеите на традицион-
ната китайска медицина, с 
цел привличане внимание-
то на младите потребители. 

„Потреблението, свърза-
но със сектора за здраво-
словни продукти, се очак-
ва да бъде бъдеща тенден-
ция, която ще обхване не 
само напитките, но и мно-
го други сектори като хра-
нене, спорт и фитнес“, зая-
вява Лу Бу‘юн, експерт по 
бизнес стратегия. „Марки-
те трябва да изготвят бизнес 
плановете си, като се съо-
бразяват с нуждите на по-
требителите, и да адапти-
рат своите продукти и ус-
луги навреме.“

на храносмилането с глог и 
затоплящ тялото китайски 
чай от ангелика.“

„Модернизирането на 
потреблението означава, че 
потребителското търсене за 
напитки става по-диверси-
фицирано и персонализира-
но, предизвиквайки мода на 
здравословните напитки“, 
коментира Чън Шън, ръко-
водител на Академията за 
данни за недвижими имо-
ти в Китай. 

„Освен това уникалното 
потребителско преживяване 
също е много важно. Осо-
бено при младите хора – не 
само напитките, но и обста-
новката, посещението, ин-
териора на мястото, сним-
ките с приятели, споделя-
нето в социалните мрежи 
– всичко това води до мно-
го различен начин на по-
требление.“

Лу от „Билковото кафе-
не“ казва, че рекордът му 
е повече от 100 чаши кафе 
на ден. В социалните мре-
жи коментират, че въпреки 
хубавите напитки, кафенето 
няма достатъчно персонал, 
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радиционно в Китай ук-
рашенията са част от об-
леклото както при же-
ните, така и при мъже-
те. Дори и в детското об-
лекло са се срещали ук-

рашения, като обикновено това би-
ли амулети, които се поставяли на 
главата или гърдите. За възрастните 
имало два вида украшения – офи-
циални (обозначаващи ранг) и не-
официални, които от своя страна 
били празнични и ежедневни. Офи-
циалните украшения на облекло-
то били регламентирани чрез им-
ператорски постановления. 

Важна роля в официалните 
облекла играли декоративните 

елементи в украшенията за глава 
при мъжете и жените, 

включително специфичните едно-
зъби шноли за коса, наричани дзи, 
които могат да бъдат отнесени към 
древните видове китайски украше-
ния. Най-интересни от художест-
вена гледна точка са костните и 
нефритени дзи от епохата Шан от 
17 – 11-и в. пр. н. е., открити от ар-
хеолозите през 1976 г. Традицията 
за изработка на специфичните ед-
нозъби шноли от нефрит и други 
камъни се съхранила до последни-
те години от тази епоха. 

Украшенията за глава са мно-
го широко разпространени в ки-
тайските традиционни одежди. В 
законите, регламентиращи специ-
фиките на облеклото и украшени-
ята към него, винаги първо се де-
финират украшенията за глава. 

Поради важността на вида на 
косите и украшенията върху тях 
пълнолетието при китайците се от-
белязвало със специални обреди ка-
то подстригване при младите мъже 
или първата прическа за възраст-
ни за момичетата. И подстригване-
то, и прическата при момичетата 
традиционно включвали като риту-
ал и еднозъбите шноли, които би-
ли официални украшения до края 
на династията Мин (1368 – 1644). 

Празничните и парадните укра-
шения на императрицата и знатни-
те жени по време на династията 
Хан (3-ти в. пр. н. е. – 3-ти в. сл. н. 
е.) представлявали голяма шнола 
(бу-яо) с ресни, движещи се, кога-
то човекът ходи. Друго специфично 
украшение за глава, характерно за 
знатните китайски дами и жените 
от императорския двор, била диа-
демата, наречена шан-ти. 

Украшението за глава фен-гу-
ан било много широко разпрос-
транен в периода от управлението 
на династията Тан (618 – 907) до 
края на династията Мин. Най-чес-
то тези диадеми били изработени 
от златен филигран или от изклю-
чително тънки пластини от други 

Китайското ювелирно изкуство

Т

В Китай, както и в други традиционни общества от миналото, 
бижутата били допълнение към облеклото и изпълнявали 
важна функция на знаци на социално положение, пол и 
възраст. Разбира се, наред с тези особености, ювелирните 
изделия имали и чисто естетическа роля. За разлика от 
западната класификация на камъните на скъпоценни и 
полускъпоценни, в Китай всички камъни с минерален 
и органичен произход се считали за скъпоценни, което 
означавало „годни за използване в украшения“. За изработката 
на бижута били използвани и рог, кост от различни животни, 
черупка на костенурка, стъкло, някои видове дърво 
(например сандалово и алое). Били използвани и метали, 
включително злато (дзин) и сребро (ин). В императорския двор 
предпочитани материали били нефрит, злато, перли и корал.

Продължение от брой 41

скъпи метали. Типичен материал 
при изработката на китайските ук-
рашения били перата. Разбира се, 
те били използвани и при типич-
ните украшения за глава. 

Сред тези типични украшения 
ценен екземпляр е запазеното ук-
рашение за глава – феникс на им-
ператрица Сяо-Дуан-Хуан-Хоу, же-
на на императора Уанли (1573 – 
1620) от династията Мин. Укра-
шението било намерено в среда-
та на 20-и в. сред голямата колек-
ция от мъжки и женски украше-
ния в погребалния комплекс Дин-
лин, в близост до Пекин. По вре-
ме на управлението на династия 
Цин украшенията, обозначаващи 
ранга сред аристократите и дър-
жавната администрация, остана-
ли украшенията за глава. Специ-
фично за този период било и това, 
че те представлявали златни дра-
кони, наречени цин-лун. Знаците, 
отличаващи императрицата, също 
изобразявали дракони. 

Други типични китайски 
украшения, освен тези  

за глава, били поясните, 
наречени гоу, коу или бан, 

в зависимост от спецификите на 
различните пояси. Те били сред 

предмет, характерен по-скоро за ев-
ропейците, бил привнесен в облек-
лото и аксесоарите на управлява-
щата династия по време на ман-
джурското управление. 

За разлика от мъжките 
украшения, женските винаги 

се отличавали с много по-
значително и забележимо 

многообразие и богатство на 
украсата. 

Наред с вече изброените видове 
украшения и техните елементи ши-
роко разпространени били и дру-
ги ювелирни допълнения към жен-
ските прически и костюми. Таки-
ва били например обеците ер-ху-
ан, гребените шу-би, украшенията 
дян и хуа-ши, представляващи раз-
ноцветни цветя, насекоми и птици, 
които били закрепвани в косите. 

Освен украшенията за пояс и 
за глава, широко разпространени 
били и други ювелирни произведе-
ния, представляващи негръдни ук-
рашения, които най-често били из-
работвани от камък и стъкло, как-
то и висящи амулети, наричани со-
пян. Китайците носели и други ук-
рашения. 

На ръцете и пръстите си китай-
ките, но само китайките за разлика 

от украшенията за глава, носени и 
от двата пола, носели гривни, нари-
чани шоу-джо, пръстени – чи-хуан, 
както и разпространените по-къс-
но, най-вече по време на династия- 
та Цин, украшения за дълги нокти 
– ху-джи, които имали формата на 
котешки нокти. 

Сред декоративните мотиви в 
украшенията имало сравнително 

малко видове, отличаващи се 
популярни образи и сюжети. 

Зооморфните изображения, фан-
тастични или реални, представля-
ват основните мотиви сред ки-
тайските украшения. Някои от тях 
са отнесени от археолозите и исто-
риците към различни исторически 
слоеве и етапи на културно разви-
тие, с характерните и специфични 
за тях тотеми. 

Наличието на архаични зоомор-
фни персонажи обяснява присъст-
вието на изображения, представля-
ващи далечни препратки към из-
ображения на „зверове“. Реалните 
образи на жерав, прилеп, пеперу-
да, риба, жаба се появяват в сред-
новековните украшения като знаци 
за щастие, потомство, богатство и 
дълголетие. Растителните мотиви в 
украшенията, с редки изключения, 
се срещали в украсите на личните 
вещи в периода на ранното сред-
новековие и преобладавали сред 
женските украшения по време на 

най-характерните елементи на мъж-
кия костюм, в който служели за 
знаци, обозначаващи ранга в йе-
рархията от древността до епохата 
на династията Цин. 

Според закон от периода Цян-
лун (1736 – 1795) императорският 
параден пояс, наречен чао-дай, тряб-
вало да бъде украсен с четири злат-
ни елемента с инкрустирани руби-
ни и перли. Наред с тези задължи-
телни части, имало и други укра-
шения на поясите. Характерно за 
този период било и поставянето на 
джобни часовници на поясите. Този 

всички династии от Тан до Цин.
Популярни изображения  

сред украшенията  
били и божествените гъби  
и цветя – орхидеи, сливи,  

лотос хризантеми. 
Те представлявали символи на 

женствеността и съвършената кра-
сота. Знаци за многодетност и щас-
тие в женските украшения обикно-
вено били изображенията на лотос, 
плодовете от нар и други. Антропо-
морфните изображения в китайски-
те украшения играят по-малка ро-
ля в сравнение със зооморфните и 
растителните мотиви. 

Започвайки от епохата на динас-
тията Тан, в украшенията за глава 
се срещат и фигури на Буда. По вре-
ме на династията Цин в женските 
и детските амулети били разпрос-
транени образи от даоизма. Попу-
лярни мотиви в орнаментите на 
китайските украшения били сим-
воличните скъпоценности от кул-
турата на будизма и даоизма. 

традиции

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
момбаса – Найроби 

Железопътната линия момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в момбаса.



13днесКитай
20 – 26.10.2023

общество

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
момбаса – Найроби 

Железопътната линия момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в момбаса.

Различният живот на „дигиталните номади“ 

Ц
ин Цюн‘ю е роден през 
1990 г. и откакто избира 
да работи като „дигита-
лен номад“, животът му 
се е променил тотално. 
„Исках да живея свобод-

но и без напрежение“, казва той. 
Преди пет месеца младият мъж на-
пуска компанията в Пекин, където 
е работил, освобождава квартира-
та си и започва живот на „номад“, 
пътувайки из цялата страна. В Да-
ли е от един месец и идва тук са-
мо с една раница на гърба.

И макар на пръв поглед живот, 
подобен на този, който води Цин 
Цюн‘ю, да изглежда като авантюра, 
мнозина млади китайци правят не-
говия избор, оставяйки осемчасо-
вата работа в големите градове и 
отивайки в провинцията, където 
всичко е по-бавно и по-евтино. То-
ва са новите „дигитални номади“, 
работещи от разстояние, на свобод-
на практика или развиващи собст-
вен бизнес, за който не се нуждаят  
от постоянен офис. И днес те мо-
гат да бъдат срещнати на много 
места – в Дали, Андзи, Линшуей в 
страната, в Бали (Индонезия) или 
в Чиангмай (Тайланд).

Концепцията за „дигиталните 
номади“ е предложена за първи път 
през 1997 г. от бившия главен из-
пълнителен директор на „Хитачи“ 
Фумио Макино. Той споменава, че 
в бъдеще напредналите мрежови 
комуникационни технологии ще 
разрушат границите между профе-
сиите и географските райони, а хо-
рата ще възприемат нов начин на 
живот. И днес тази негова идея се 
превръща все повече в реалност. 

Според доклад на консултант-
ската фирма Instant Offices броят 

на „дигиталните номади“ в света 
до 2022 г. вече е достигнал 35 ми-
лиона, а до 2035 г. се очаква те са 
надхвърлят един милиард.

В Китай град Дали е предпо-
читано място за много млади „ди-
гитални номади“ най-вече заради 
своята природна красота, удобен 
транспорт, ниски разходи за жи-
вот и други предимства. Най-глав-
ното е, че доходите им са като те-
зи за голям град, но те харчат па-
рите си на далеч по-евтини места.

Разбира се, този начин на живот 
си има и недостатъците. Не всеки 
„дигитален номад“ успява да свикне 
с мобилността в дългосрочен план. 
Мнозина очакват и стабилни соци-
ални взаимоотношения, но колко-
то по-дълго остават „номади“, тол-
кова по-силно е чувството им за 
самота и предпочитат да се уста-
новяват на едно място.

В доклад на MBO Partners, аме-
риканска агенция за кариерно кон-
султиране, се споменава, че живо-
тът на повечето хора като „цифро-
ви номади“ продължава обикнове-
но до три години. Една от причи-
ните е, че тъй като те принципно 
са сами, искат да пътуват и да жи-
веят на различни места, ако рабо-
тата им го позволява. 

там се нуждае най-малко от 7000 
– 8000 юана на месец. И това, ако 
е сравнително пестелив. В Дали 
разходите са по-ниски. Въпреки че 
тук всеки ден се храним в ресто-
ранти, максималните разходи ня-
ма да надхвърлят 5000 юана. Като 
тук се включват неща като плува-
не, фитнес“, обяснява младият мъж.

Като цяло „дигиталните нома-
ди“ в Китай казват, че наемът на 
жилищата им е около 1000 юана, 
месечните разходи за живот – 2000 
юана, и като цяло могат да се вмес-
тят в бюджет от около 3000 юана.

Живеейки така, концепциите за 
потребление на „дигиталните но-
мади“ също бележат голяма про-
мяна, като пестеливият и скромен 
живот се превръща в практика. Въ-
преки че са млади хора, те не из-
питват нужда да си купуват нови 
дрехи на всеки три месеца, а раз-
полагат само с неща от първа не-
обходимост в ежедневието им.

Въпреки това общността на „ди-
гиталните номади“ започва да се 
тревожи и за личната си сигурност 
в дългосрочен план. Повечето от 
тях все още са в състояние да пла-
щат сами социалните си осигуров-
ки, а някои обръщат внимание и 
на търговски застраховки, напри-
мер срещу злополука, медицинска 
застраховка, в случай на тежки за-
болявания, разходите за които над-
вишават 5000 юана годишно. От-
въд живота с минимални желания, 
личната сигурност се превръща в 
основна потребност.

Цин Цюн‘ю живее като „дигита-
лен номад“ вече повече от пет ме-
сеца. През това време той е пре-
карал за кратко на много места 
из цялата страна – Хайнан, Гуан-
си, Фудзиен, Гансу, Синдзян, Юн-
нан, Гуейджоу. И макар че нався-
къде си създава нови приятелства, 
скоро след раздялата им те губят 
контакт. 

Според Цин не всички „диги-
тални номади“ могат да свикнат 
в дългосрочен план и скоро някои 
от тях се връщат към предишния 
си начин на живот. 

Международният 
китайски конкурс  
за дизайн на облекла  
в Милано

К
расотата на облеклото 
е международен език, 
който не изисква думи. 
През месец септември в 
Музея на дизайна ADI в 
Милано е проведена за-

ключителната церемония по на-
граждаването на 3-тия междунаро-
ден китайски конкурс за дизайн на 
облекла. Събитието насърчава ин-
тегрирането и развитието на кра-
сотата на източните и западните 
облекла и помага китайската мо-
да и модни марки да придобият 
повече популярност на световна-
та сцена. Все повече световни ди-
зайнери се вдъхновяват от мотиви 
на китайската култура и история 
и това много ясно е проличало та-
зи година в Милано.

За първи път Международни-
ят китайски конкурс за дизайн 
на облекла се провежда в чуж-
бина. Това не само напълно ин-
тегрира дълбоката китайска кул-
тура с международната мода, но 
и насърчава обмена и развитието 
на източните и западните култу-
ри на облеклото.

Темата на тазгодишния конкурс 
е била „Модата на китайските дре-
хи и мъдростта в използване на 
цветовете“. Наградените произве-
дения умело съчетават отлична-
та традиционна китайска култура, 
международните модни елемен-
ти и съвременните технологични 
тенденции. Дизайнерите използ-
ват пълноценно характерни за ки-
тайската култура цветове, мека и 

удобна коприна, традиционни бро-
дерии, модели и т. н. Основната 
идея на тазгодишното събитие е 
била да бъдат представени харак-
теристиките на китайските облек-
ла с 5000-годишна история. 

Изящният иновативен дизайн 
печели признанието на професио-
налистите и експертите, наблюдава-
щи изложбата, които признават, че 
тези модни дрехи с китайски еле-
менти са им дали много вдъхно-
вение за дизайн.

Международният китайски кон-
курс за дизайн на облекла се про-
вежда успешно вече трети път. През 
последните три години състезание-
то се е превърнало в платформа 
за изява на млади дизайнери, коя-
то дава старт на талантливи мла-
ди хора. 

Церемонията по награждаване-
то на тазгодишния конкурса в Ми-
лано се е превърнала в истинско 
събитие за международния култу-
рен обмен.

Представете си, че вече не е нужно да ставате всяка 
сутрин по часовник и да се притеснявате дали няма да 
закъснеете за работа. Цин Цюн’ю е един от тези хора. 
Събужда се без звъна на алармата, приготвя се спокойно 
и се качва на електрическия велосипед, за да слезе до 
градчето Дали (провинция Юннан) и да закуси. След това 
си намира тихо кътче в някое кафе и започва да работи.

Цин Цюн‘ю обаче все още не 
мисли за тези неща. „Най-накрая 
съм свободен от присъствието си 
в офиса и по отношение на време-
то“, казва той и макар да призна-
ва, че не е лесно човек да се реши 
да напусне напълно работата си в 
офис, хората като него търсят вся-
какви възможности за онлайн ра-
бота на непълно работно време.

В сравнение с Пекин, Шанхай, 
Гуанджоу и Шънджън разходите 
за живот в град Дали са наисти-
на много ниски. Цин Цюн‘ю ид-
ва тук през юли и наемът на къ-
щата, в която живее, заедно с так-
сите за вода, електричество и ин-
тернет, е 1600 юана на месец, кое-
то го кара да се чувства достатъч-
но комфортно.

„В Пекин наемът на малка еди-
нична стая е поне 3000 юана. Като 
се добавят другите разходи, човек 
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едем древни ка-
менни колони 
от Стария летен 
дворец в Пекин, 
известен още с 
името „Юенми-

нюен“, които бяха изгубени 
в чужбина повече от век, 
бяха официално върнати в 
родината им.

Каменните колони са с 
височина от приблизително 
80 до 92 сантиметра, с бо-
гато украсени резби. Стра- 

ните на колоните показват 
вази, пълни с традиционни 
китайски цветя като божу-
ри, магнолии, лотосови цве-
тя и хризантеми.

По време на Втората 
опиумна война през 1860 
година британски и френ-
ски нашественици превзе-
мат Пекин и разграбват им-
ператорските градини като 
„Юенминюен“. 

Години по-късно тези 
седем колони се оказват в 

колекцията на Йохан Вил-
хелм Норман Мунте от 
Норвегия. 

Под ръководството на 
китайското Културно ми-
нистерство и Националната 
администрация за културно 

наследство, различни пра-
вителствени органи, уни-
верситети, институции и 
обществени сили успяха да 
осигурят връщането на тези 
артефакти в Китай.

Връщането на древните 

колони има голямо значе-
ние за напредъка в репатри-
рането на културни релик-
ви, които са били изгубе-
ни в чужбина и за опазва-
нето на древната китайска 
култура.

С

В автономна префектура 
Сянси, провинция Хунан, 
много от традиционните 
песни на етноса мяо вече са 
изгубени, защото е трудно 
да бъдат наследявани 
през поколенията. Редица 
красиви пейзажи и древни 
села също остават 
непознати и са в опасност 
да бъдат забравени. Това 
кара четирима младежи, 
родени през 90-те години, 
да се върнат в родния край 
и да създадат група за 
разпространение на своята 
традиционна култура.

рупата е избрала името 
„Трите древни племена на 
мяо“. Всички членове са 
от планинските райони в 
Сянси, а домовете им са в 
села на мяо, далече от раз-

вития градски живот. Хората от ет-
носа обичат да пеят и танцуват и 
въпреки че момчетата нямат про-
фесионално музикално образова-
ние, обичта им към музика и род-
ния край е в сърцата им.
Завръщане в родния край заради 

любовта към местната култура
Двама от групата „Трите древни 

племена на мяо“ са родени след 90-а  
година, а другите двама са още 
по-млади – родени след 1995 г. 

Преди да решат да се върнат в 
родния край, те работят в различ-
ни градове в Китай. Барабанистът 
Шъ Дзичан е бил водопроводчик, 
вокалистът Лун Йенхуа – готвач, 
китаристът У Дзину – общ работ-
ник, а басистът Лун Хъкун – ку-
риер. Никой от четиримата не е 
имал професионално музикално 
образование.

През 2016 г. четиримата младе- 

Г

Младежи разпространяват 
традиционната култура на етноса мяо

Каменните 
колони от 
„Юенминюен“ 
бяха върнати  
в Китай

жи решават да се върнат в Сянси 
и да създават оригинална музика 
с мяо мотиви. Тогава още не зна-
ят как да се възползват от социал-
ните медии и групата много бавно 
набира популярност. Налага се да 
свирят на сватби или в местните 
барове, за да свързват двата края. 
След малко повече от година гру-
пата се разпада.

С огромно нежелание членовете 
на групата се връщат към обикно-
вената си работа. Но първоначал-
ната им идея да създават ориги-
нална музика не изчезва и те про-
дължават да обмислят връщането 
си към тази мечта.

Отново заедно, крачка  
по-близо до мечтата

През последните години преда-
ванията онлайн дават поле за изява 
на много музиканти, които се за-
нимават с музика на етническите 
групи в Китай. Много оригинални 
песни и традиционни опери се раз-
пространяват по интернет.

Водопроводчикът Шъ Чандзи 
забелязва тази тенденция и отва-
ря собствен акаунт в социалните 

мрежи. В свободното си време той 
всеки ден пее на улицата и преда-
ва това на живо в интернет плат-
формите за видео споделяне. Така 
не само се запознава с много но-
ви приятели, които обичат музика-
та, но и печели малко допълнител-
ни пари. Оттогава неговата мечта 
да събере банда отново се връща.

Минали са обаче цели 5 години 
от раздялата на групата. И трима-
та останали членове вече са жене-
ни и имат деца. Въпреки това Шъ 
Дзичан се свързва с тях и ги убеж-
дава да опитат пак да работят за-
едно. Този път обаче четиримата 
имат друга цел – да издирват тра-
диционни песни от етноса мяо и 
да ги смесват в оригиналната мо-
дерна музика.

През септември 2022 г. те отно-
во сформира бандата „Трите древ-
ни племена на мяо“ и започват уси-
лено да изучават историята и кул-
турата на етноса. Наемат двор в 
планинско село на 30 км от древ-
ното градче Фънхуан, регистри-
рат акаунт в социалните мрежи, 
а един местен приятел им помага 
безплатно със снимките.

Първата им оригинална песен  
е „Викът на планината“

На 5 декември 2022 г. групата 
публикува своята първа оригинал-
на песен – „Викът на планината“, 
която става много популярна в ин-
тернет. Песента изразява искрени 
емоции и трогва много от зрите-
лите. За един ден те набират пове-
че от 10 000 нови последователи в 
платформата. Бандата вижда, че са 
избрали правилния път – да раз-
пространяват културата на етноса 
чрез песни. Групата продължава с 
няколко други оригинални песни 
и стабилно увеличава своите по-
читатели. Същевременно привли-
ча вниманието и на много музи-
кални компании, които искат да 
купят правата върху тяхното твор-
чество. След внимателно обмисля-
не четиримата отказват поканите и 
продължават да правят самостоя-
телна музика. Те искат да запозна-
ят повече хора с историята и кул-
турата на мяо, както и да привли-
чат повече младежи да се върнат 
в родния край.

 Освен музиката, момчетата 
продължават да се наслаждават 
на спокойния живот в родния си 
дом, работейки земеделската ра-
бота. Най-голямата им мечта е да 
продължават да разпространяват 
традиционната култура на своя ет-
нос и да запознаят цял Китай с 
красотата на културата мяо. В сво-
бодното си време четиримата чес-
то посещават различни села и тър-
сят песни от етноса. Групата също 
така обикаля местните села, изна-
ся концерти и посещава училища, 
с което вдъхновява младежите. Те 
пишат и пеят за живота – за хора-
та, за планините и водите, за цве-
тята и тревата, за обичаите на ет-
носа. За няколко години вече имат 
десетки оригинални песни и въз-
можност да представят местната си 
култура из цялата страна.
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

На приключилите неотдавна Азиатски игри бяха 
подобрени 15 световни рекорда, 37 азиатски 
рекорда и 170 рекорда на турнира. Общо 45 
азиатски държави имаха представители на 
състезанията, от които 27 държави извоюваха 
златни медали, съобщи агенция Синхуа. На 
организаторите на това голямо спортно 
събитие им трябваха няколко дни  
след приключването му, за да могат да изчислят 
точно равносметката от множеството  
медали, раздадени на най-добрите спортисти  
в различните дисциплини.

итайската спорт-
на делегация по-
стигна поставе-
ните си цели на 
игрите в Хан-
джоу. Тя спече-

ли 201 златни, 111 сребър-
ни и 71 бронзови медала на 
19-ите азиатски игри в Хан-
джоу, преминавайки грани-
цата от 200 златни медала 
за първи път на това кон-
тинентално първенство по 
много спортове. Това съоб-
щи заместник-ръководите-
лят на китайската спортна 
делегация Джоу Дзинцян, 
цитиран от агенция Синхуа. 
Така Китай спечели класи-
рането по медали на Азиат-
ските игри за 11-и път. Ки-
тайските спортисти демон-
стрираха своя състезателен 
и спортен дух на междуна-
родната сцена. Градът до-
макин същевременно пре-
достави отлична платфор-
ма за културен обмен, каза 
Джоу Дзинцян. След при-
ключването на състеза-
нията китайските плувци 
Джан Юфей и Цин Хай-
ян бяха обявени заедно за 
най-ценните спортисти на 
19-ите азиатски спортни иг-
ри от Азиатския олимпий-
ски съвет.

Олимпийският шампион 
25-годишният Джан Юфей 
спечели шест шампионски 
титли в знаковите плувни 

Григор Димитров стигна до полуфинал на 
тенис турнира „Мастърс 1000“ в Шанхай

ригор Димитров 
стигна с много до-
бра игра до полу-
финалите на тур-
нира по тенис за 
мъже от серии-

те „Мастърс 1000“ в Шан-
хай, но първата ракета на 
България отстъпи с 6:7(7), 
3:6 пред поставения под но-
мер 5 в схемата Андрей Руб-
льов след час и 52 мину-
ти игра. Преди това Гри-
гор Димитров изигра един 
от най-силните си мачове 
през последните години, ка-
то на четвъртфиналите ус-
пя да елиминира водача в 
схемата на турнира и номер 

Г

К

Азиатските игри в Ханджоу показаха 
прекрасния нов облик на Китай

дисциплини – бътерфлай, 
свободен стил и щафета, 
докато 24-годишната Цин 
Хайян взе пет златни и един 
сребърен медал на вторите 
си Азиатски игри, включи-
телно в сериите на 50, 100 
и 200 м бруст.

„Китай продължи да до-
минира в редица спортни 
дисциплини като гмуркане, 
стрелба, плуване, гимнас-
тика и тенис на маса. Ки-
тайските спортисти счупиха 
3 световни рекорда, 18 ази-
атски рекорда и 74 рекор-
да на Игрите в Ханджоу, 
демонстрирайки спортна-
та сила на своята страна“, 
каза Джоу Дзинцян.

В леката атлетика ки-
тайските спринтьори спе-
челиха четири златни ме-
дала в щафетите на 100 м 

игри в Париж през 2024 г., 
каза Джоу Дзинцян. Развъл-
нувани сме да видим изгря-
ващи звезди и ветерани да 
показват страхотна форма в 
състезания от високо ниво 
и да се подготвят за Олим-
пийски игри“, добави той.

Азиатските игри в Хан-
джоу оставиха много тро-
гателни спомени за упо-
рит труд, постоянство, па-
триотизъм и приятелство 
в спомените на участни-
ците и феновете на спор-
та по целия свят, напом-
ня Синхуа. 

На фона на сложната 
международна обстанов-
ка Азиатските игри в Хан-
джоу дадоха сигнал за мир 
и сплотеност, което е нещо 
изключително ценно, под-
чертават в заключителните 

2 в света Карлос Алкарас с 
5:7, 6:2, 6:4 след малко пове-
че от два часа игра, с кое-
то успя да влезе в челната 

осмица на надпреварата за 
втори пореден път, както и 
през 2017 година. 

За съжаление, българи- 

нът не успя да се класира 
на турнир „Мастърс“ от 2017 
година насам, когато спе-
чели титлата в Синсинати. 
Димитров вече е с баланс 
от една победа и осем загу-
би на полуфинали на над-
превари от такъв ранг. За 
класирането си за полуфи-
нала в Шанхай Григор Ди-
митров взе 352 635 долара 
от общия награден фонд от 
8,8 милиона долара. Бълга-
ринът получи и 360 точки 
за световната ранглиста, с 
които зае 16-о място във 
временната класация. 

за мъже и жени и 4x100 м, 
докато 34-годишната олим-
пийска шампионка Гон 
Лидзяо спечели третата си 
титла от Азиатските игри в 
тласкането на гюле с хвър-
ляне от 19,58 метра, като ка-
за, че очаква да хвърли гю-
лето на 21 м на Олимпий-
ските игри в Париж.

На стрелбището 17-го-
дишният Хуан Ютин взе 
три златни медала на 10 
метра въздушна пушка 
индивидуално, смесено и 

отборно. Изгряващата тенис 
звезда Джън Цинуън, чет-
въртфиналист от US Open, 
спечели златото на Азиат-
ските игри на сингъл за же-
ни в Китай.

„Азиатските игри в Хан-
джоу се смятат за важен 
тест преди Олимпийските 

си коментари за игрите ки-
тайските медии, изтъква 
агенцията.

Азия е люлка на човеш-
ката цивилизация. Спортът 
има важно значение за ук-
репване на обмена и взаим-
ното опознаване между ци-
вилизациите. 

Китайските плувци Джан 
Юфей (горе) и Цин Хайян 
(долу) бяха обявени за  
най-ценните спортисти на 
19-те азиатски спортни игри
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Снимка Синхуа

КМГ стартира проект  
за изграждане имиджа на 
китайски компании през 2024 г.

Н
а 12 октомври 
Китайската ме-
дийна група за-
почна проект за 
изграждане ими-
джа на местни 

компании през 2024 годи-
на. Заместник-директорът 
на отдела за публичност 
при ЦК на ККП и дирек-
тор на КМГ Шън Хайсюн, 
зам.-директорите на КМГ 
Уан Сяоджън, Ху Дзиндзюн 
и Син Бо, зам.-директорът 
на Държавната администра-
ция за радио и телевизия на 
КНР Ян Гуожуей, членът 
на Постоянния комитет на 
партийния комитет на Ти-
бетския автономен регион 
Уан Хайджоу, президентът 
на корпорацията COFCO 
Лю Дзюн и други присъст-
ваха на церемонията за на-
чалото на проекта.

В речта си Шън Хайсюн 
посочи, че КМГ ще продъл-
жи да оптимизира и усъвър-
шенства плановете си за ин-
тегрирани медийни услуги и 
ще работи с повечето утвър-
дени китайски компании с 
цел формиране на разпозна-
ваеми марки с широка из-
вестност и добра репутация, 

както и за разширяване на 
тяхната видимост по света.

В събитието взеха учас-
тие Faw Group, Китайската 
земеделска банка, „Чайна 
мобайл“, „Уахаха“, „Дзин-
дун“, „Леново“, Tmall, „Грейт 
уол моторс“, „Или“, „Мън-
ниу“ и други над 200 ком-
пании.

Откриха индустриален парк за 
приложение на дигиталния юан

В
южния мегапо-
лис Шънджън 
бе открит офи-
циално индус-
триалния парк 
Shenzhen Digital 

RMB. Той има за цел да 
използва в пълнота движе-
щата роля на водещи ком-
пании с цел изграждане на 
индустриален клъстер за из-
ползването на дигитални 
юани, подпомагане на рас-
тежа на съответните фирми 
и създаване на всеобхватна 
екосистема за китайската 
дигитална валута. 

Първоначалната група в 
парка включва девет ком-
пании, сред които Heng- 

bao Co., Ltd. и Wuhan Tianyu 
Information Industry Co., Ltd. 
Индустриалният парк е част 
от усилията на Шънджън 

да превърне своя пилотен 
район „Лоху“ в демонстра-
ционна зона за дигиталното 
приложение на юана.

Седмият международен филмов фестивал Пиняо
фестивалът, който се проведе в  древния град, бе на тема 
„модерни времена“ и показа общо 57 филма от 33 държави 
и региони.

музиката не познава граници 
това заяви индонезийският учител Ранди, който  
популяризира типичния за Индонезия ансамбъл от музикални 
инструменти гамелан в гуанси-джуанския автономен регион.
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Започна строителство 
на нов радиотелескоп 
с 40-метрова апертура 

апочна строител-
ството на радио-
телескоп с 40-мет-
рова апертура в 
района на плани-
ната Чанбай, про-

винция Дзилин, който ще 
подпомогне бъдещи мисии 
за изследване на Луната и 
дълбокия Космос. Разра-
ботен от Шанхайската ас-
трономическа обсервато-
рия към Китайската ака-
демия на науките, телеско-
път е проектиран да бъде 
напълно подвижен и мно-
гофункционален.

След завършването си 
новият телескоп ще обра- 
зува мрежа с пет други в 

цялата страна и един цен-
тър за обработка на дан-
ни в Шанхай, увелича-
вайки капацитета на Ки-
тай за наблюдение и по-
добре обслужвайки него-
вите изследвания на дълбо-
кия Космос. Научното съо-
ръжение също така ще по-
добри радиоастрономиче-
ските изследвания в Китай 
и ще насърчи иновативни 
постижения в авангардни 
области като свръхмасив-
ни черни дупки и галакти-
ческа динамика. 

Според обсерватория-
та строителството на но-
вия телескоп ще бъде за-
вършено до края на 2024 г.

музеят на 
научната 
фантастика 
Чънду 
Наподобяващ 
сребърна 
звезда, музеят 
на научната 
фантастика чънду 
е разположен до 
езеро в провинция 
Съчуан, сливайки 
футуристичното с 
природата.


